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Объект исследования: феномен академической прокрастинации. 

Предмет исследования: взаимосвязь перфекционизма и академической 

прокрастинации курсантов с различным уровнем эмоционального интеллекта. 

Цель исследования: установить и охарактеризовать взаимосвязь 

перфекционизма и академической прокрастинации курсантов с различным уровнем 

эмоционального интеллекта. 

Основные результаты. Для курсантов мужского пола характерен наиболее 

высокий уровень организованности, по сравнению с девушками. В свою очередь, 

девушки демонстрируют значимо более высокий уровень социальной тревожности, 

нежели юноши. Также курсанты мужского пола чаще прокрастинируют, а также 

обладают более высоким уровнем самоконтроля, по сравнению с девушками-

курсантами. Также, юноши-курсанты, по сравнению с девушками-курсантами, 

продемонстрировали более высокие показатели по параметру «патологический 

перфекционизм». Девушки продемонстрировали более развитую способность к 

пониманию эмоций. Юноши показали более высокую способность к управлению 

эмоциями, нежели девушки. Курсанты с низким уровнем эмоционального интеллекта 

более склонны к откладыванию дел на потом, переживать социальную тревожность, 

демонстрируют неадаптивный перфекционизм. Также курсанты с низким уровнем 

эмоционального интеллекта более склонны к импульсивности и избеганию неудач. 

Для курсантов с высоким уровнем эмоционального интеллекта оказалось более 

свойственным создавать и предпринимать действия в ситуации вызова, в отличие от 

курсантов с низким уровнем эмоционального интеллекта. Для курсантов с высоким 

уровнем эмоционального интеллекта оказалось более свойственным проявлять 

самоконтроль, в отличие от курсантов с низким уровнем эмоционального интеллекта. 

В результате были выявлены статистически значимые различия по параметру 

патологического перфекционизма. Так, данный неадаптивный вид перфекционизма 

оказался значимо более выраженным среди курсантов с низким уровнем 

эмоционального интеллекта, по сравнению с их коллегами, обладающими более 

высокими показателями эмоционального интеллекта. 
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The relationship of perfectionism and academic procrastination of students with 

different levels of emotional intelligence / Maryna Vashkevich; Faculty of Philosophy and 

Social Sciences, Department of Psychology; scientific adviser S. I. Honskiy/ 

Object of research: the phenomenon of academic procrastination. 

Subject of research: the relationship of perfectionism and academic procrastination 

of students with different levels of emotional intelligence. 

Purpose: to establish and characterize the relationship of perfectionism and academic 

procrastination of students with different levels of emotional intelligence. 

The results. For male cadets characterized by the highest level of organization, 

compared with girls. In turn, girls exhibit significantly higher levels of social anxiety than 

boys. Also, male cadets are more likely to procrastinate, and also have a higher level of self-

control, compared with female cadets. Also, male students compared to female students, 

showed higher rates of "pathological perfectionism". The girls showed a more developed 

ability to understand emotions. Boys showed a higher ability to control emotions than girls. 

Cadets with a low level of emotional intelligence are more likely to postpone things for later, 

to experience social anxiety, demonstrate maladaptive perfectionism. Also, students with a 

low level of emotional intelligence are more prone to impulsiveness and avoiding failures. 

For cadets with a high level of emotional intelligence was more characteristic to create and 

take action in a situation of challenge, as opposed to cadets with a low level of emotional 

intelligence. For cadets with a high level of emotional intelligence it was more characteristic 

to show self-control, unlike cadets with a low level of emotional intelligence. 

As a result, statistically significant differences in the parameter of pathological 

perfectionism were revealed. Thus, this non-adaptive type of perfectionism was 

significantly more pronounced among students with a low level of emotional intelligence, 

compared with their colleagues with higher rates of emotional intelligence. 

Keywords: PROCRASTINATION, ACADEMIC PROCRASTINATION, 

PERFECTIONISM. TYPES OF PERFECTIONISM. EMOTIONAL INTELLIGENCE, 

MODELS OF EMOTIONAL INTELLIGENCE. 
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